
+

Warszawa, 15 lipca 2005

Protokó l
z posiedzenia Rady Naukowej ICM, 1 lipca 2005,

Porz ↪adek dzienny posiedzenia

1.) Sprawozdanie z dzia lalności rocznej ICM.

a. Prof. Marek Niezgódka - Sprawozdanie dyrekcji.

b. Prof. Bogdan Lesyng - Przegl ↪ad realizowanych lub zrealizowanych projektów i badań
naukowych.

2.) Przyj ↪ecie zasad dotycz ↪acych określenia i unikania konfliktu interesów w ICM.
3.) Sprawy bież ↪ace.

Rada uczci la chwil ↪a ciszy śmierć Doroty Kozińskiej, pracownicy ICM.

Ad.1a. Prof. Niezgódka informuje, że jego sprawozdanie jest wyj ↪atkowo obszerne ze
wzgl ↪edu na pog l ↪ebienie zakresu dzia lań ICM w obszarach podstawowych i rozszerzenie
zakresu dzia lalności w ogóle. Formu la sprawozdania jest nast ↪epuj ↪aca: prezentacja
dyrektora dotyczy struktury g lównych obszarów dzia lalności, osi ↪agni ↪eć, s labości, nie
b ↪ed ↪a omawiane szczegó lowe dokonania. Kompletne materia ly dostarczone przez zespó l
ICM s ↪a udost ↪epnione.

• ICM jako Centrum KDM ([3], [4], [5] strony prezentacji).
Istotne ożywienie dzia lalności w tym zakresie wi ↪aże si ↪e ze wzmocnieniem
infrastruktury obliczeniowej [5], podj ↪etymi intensywnymi dzia laniami na rzecz
wspomagania projektów obliczeniowych realizowanych przez użytkowników,
rozwojem narz ↪edzi obliczeniowych [3] i oprogramowania [5]. Widoczny jest spadek
zainteresowania oprogramowaniem biomolekularnym, materia lowym i
zaawansowan ↪a wizualizacj ↪a (AVS) na rzecz korzystania z prostych, gotowych
rozwi ↪azań.
Prof. Niezgódka szczególnie akcentuje wk lad dr Rudnickiego w dzia lalność na
rzecz użytkowników.

• ICM jako Centrum BWN ([6], [7], [8], [9], [10], [11], [12]).
Podsumowuj ↪ac dzia lalność Centrum KDM i BWN [13] prof. Niezgódka informuje
o zakwestionowaniu przez MNiI podstaw do zatrudniania pracowników naukowych
na etatach SPUB. Dyrekcja stoi na stanowisku, że w dzia lalności us lugowej
uzyskuje si ↪e znacznie wyższ ↪a jakość gdy jest ona realizowana przez ludzi, którzy
swoje kompetencje uzyskali na drodze pracy naukowej.



• ICM: badania naukowe, dzia lalność badawcza ([14], [15], [16]).
Omawiaj ↪ac konkurs na stanowiska naukowo-badawcze prof. Niezgódka informuje,
że zespó l oceniaj ↪acy w sk ladzie prof. prof. M. Żylicz, M. Grabski i L. Piela w
najbliższym czasie przes lucha kandydatów i przedstawi rekomendacj ↪e dyrektorowi
ICM.

• Graduate College ([17], [18], [19]).
Wyczerpuj ↪acy materia l zawarty w prezentacji prof. Niezgódka uzupe lni l
informacj ↪a o og loszeniu konkursu otwartego na pozycje doktorskie, które b ↪ed ↪a
wspó lfinansowane ze środków z narzutów na realizowane w ICM projekty
pozabudżetowe.

• ICM: dzia lalność edukacyjna ([20]).
Prof. Niezgódka wskazuje na potrzeb ↪e oferty edukacyjnej kierowanej do
konkretnych grup odbiorców. Jedn ↪a z możliwych opcji jest podejmowanie
programu wspólnie z innymi wydzia lami, uczelniami lub instytutami naukowymi.
Warto wprowadzić zaj ↪ecia w formie zwartej, nierozci ↪agni ↪ete na ca ly semestr.
Odnosz ↪ac si ↪e do terminologii europejskiej wyraźnie widać, że domen ↪a ICM jest
poziom II i III, edukacji dyplomowej i podyplomowej (doktorskiej).

• ICM: nowe przedsi ↪ewzi ↪ecia strukturalne ([21]).

• ICM: projekty zwi ↪azane z gospodark ↪a ([22]).

• ICM: projekty dla spo leczeństwa i struktur państwa ([23], [24]).
Komentuj ↪ac system prognozowania pogody prof. Niezgódka informuje, że
statystyki użytkowania systemu wykazuj ↪a średnio miesi ↪ecznie 750 000 wej́sć na
stron ↪e. Przygotowano wprowadzenie rozdzielczości horyzontalnej 4 km w miejsce
dotychczasowych 17 km. Zosta la uruchomiona wersja eksperymentalna nowego
modelu COAMPS we wspó lpracy z Centrum Badań Amerykańskiej Marynarki
Wojennej.
W zwi ↪azku ze zg laszanym zapotrzebowaniem prognoz ICM dla gmin prof.
Niezgódka zwraca uwag ↪e, że nowa ustawa o informatyzacji uniemożliwia
finansowanie tych prognoz ze środków budżetu Państwa przeznaczonych na
informatyzacj ↪e.

• ICM: granty polskie ([25]).

• ICM: programy europejskie i mi ↪edzynarodowe ([26]).

• ICM: organizacja imprez ([27]).

• Promocja nauki ([28]).

• ICM - co dalej ([29], [30], [31], [32], [33])
Plany na przysz lość zawarte w prezentacji prof. Niezgódka uzupe lnia uwagami
dotycz ↪acymi:
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– KDM: kierunki, przez lata realizowane w ICM, wymagaj ↪a obecnie redefinicji
lub nowego, mocnego impulsu rozwojowego. W szczególności dotyczy to
Centrum KDM, gdzie należy stworzyć silne zespo ly do rozwoju i optymalizacji
oprogramowania i tworzenia aplikacji dla nowych architektur [29].

– Numeryczna prognoza pogody: należy znacz ↪aco rozszerzyć zakres
interakcji z użytkownikiem i tym samym zwi ↪ekszyć atrakcyjność serwisu dla
środowiska naukowego i szerokich grup użytkownikó spoza niego [29].

– BWN: po stronie serwisów krajowych planopwane udost ↪epnianie nowych
kolekcji wydawców z zagwarantowanym prawem do trwa lej archiwizacji.
Rozwój na widoczn ↪a skal ↪e otwartego repozytorium zasobów wiedzy, w którym
podmiotem sta lby si ↪e wydawca w osobie pracownika nauki, wydawnictwem
jego pojedyncza publikacja, a podstaw ↪a wprowadzenie na poziomie rz ↪adowym
obowi ↪azku udost ↪epniania bez ograniczeń wyników badań w ramach
projektów finansowanych z funduszy publicznych [30].

– Nowe rozwi ↪azania: dla ustabilizowania istnienia ICM istotne jest by
podstawow ↪a sk ladow ↪a wszystkich form dzia lalności sta lo si ↪e d ↪ażenie do
tworzenia i wdrażania nowych rozwi ↪azań w zakresie oprogramowania, nowych
modeli, adaptacji modeli do architektur, w szczególności architektur nowych
generacji (jeszcze nie rozpowszechnione, charakteryzuj ↪a si ↪e rewolucyjnymi
parametrami technicznymi), tworzenie implementacji w uk ladzie sieciowym
serwisów informacyjnych, w których szeroka interakcja użytkownika by laby
elementem sta lym, zarówno jeśli chodzi o odbiór jak i wprowadzenie w lasnych
elementów czy przetwarzanie powszechnie dost ↪epnych zasobów [32].

– Nowe zespo ly badawcze: oparcie ich na liderach nowej generacji o
niepohamowanych ambicjach, o ile maj ↪a one pokrycie w dotychczasowych
dokonaniach [33].

– Oczekiwania: gdyby uda lo si ↪e w Polsce wprowadzić dyscyplin ↪e nauk
obliczeniowych to oznacza loby to punkt zwrotny w umiejscowieniu ICM w
strukturze nauki. Wi ↪aza loby si ↪e to z modelem, w którym na dosyć wyj ↪atkow ↪a
skal ↪e jest miejsce na różnego typu funkcje serwisanta krajowego i na realizacj ↪e
programów badawczych [34].

Na zakończenie prof. Niezgódka przekazuje pierwszy numer Biuletynu ICM zawieraj ↪acy
aktualności centrum KDM, stwierdzaj ↪ac z zadowoleniem, że jest to spontaniczna
inicjatywa zespo lu.
Dr Geller zwraca uwag ↪e na zaj ↪ecia dydaktyczne Zak ladu Biofizyki odbywaj ↪a si ↪e dzi ↪eki
ICM-owi, z wykorzystaniem bazy ICM.

Przewodnicz ↪acy zapowiada dyskusj ↪e po zakończeniu sprawozdań. Zobowi ↪azuje też prof.
Niezgódk ↪e by w przysz lości w sprawozdaniu s lowo pozycja zast ↪api l s lowem stanowisko.
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Ad.1b.

Prof. Lesyng prezentuje projekty i badania, które on, jego bliżsi i dalsi
wspó lpracownicy realizuj ↪a w ICM ([1], [2]).

• Gridowe programy europejskie ([3], [4]
Wymieniaj ↪ac programy europejskie prof. Lesyng zwraca uwag ↪e na fakt, że w
raportach oficerów KE prowadz ↪acych projekty nie wyst ↪epuje firma TPPI, zwi ↪azek
której z tymi projektami zarzuca l mu prof. Niezgódka. Prof. Lesyng chcia lby
do laczyć te raporty do dokumentacji Rady Naukowej ale prof. Bia lynicki nie
wyraża zgody, ponieważ nie s ↪a one sprawozdaniem dyrekcji.

• Prace przygotowawcze w celu możliwie najbardziej efektywnego
wykorzystania w ICM nowych platform obliczeniowych ([5], [6]
Prof. Lesyng omawia instalacj ↪e i optymalizacj ↪e kodu dynamiki kwantowej oraz, na
przyk ladzie konkretnej struktury molekularnej, uzyskan ↪a dynamik ↪e ruchu j ↪ader
atomowych.

• Strategia badań w obszarach wieloskalowego modelowania i
bioinformatyki([7])
Przedstawiony jest schemat prowadzenia badań od sekwencji do struktury, funkcji,
szlaków metabolicznych.

• Centra doskona lości([8], [9])
Komentuj ↪ac prezentacj ↪e prof. Lesyng zaznacza, że dalszy rozwój centrum
doskona lości BioExploratorium zależy od losów z lożonych wniosków -
inwestycyjnego z funduszy strukturalnych w ramach SPO-WKP i
badawczego-zamawianego z MNiI.

• Przyk lady ważniejszych kierunków badań

1. Konstrukcja szybkich kwantowych generatorów energii potencjalnej ([10],
[11], [12], [13], [14], [15]).
Prof. Lesyng omawia konkretne publikacje i znaczenie ogólne stosowanej
metody dynamiki molekularnej dla badania procesów zwijania si ↪e ma lych i
średnich bia lek. Zaznacza, że dużo si ↪e mówi o wieloskalowych metodach i jest
w tym wszystkim dużo bicia piany. Żeby to dobrze zrobić trzeba wiedzieć
jako to zrobić, jak wykorzystać modele mikroskopowe i przenieść je do modeli
mezoskopowych.

2. Elektrostatyczne pola w mezoskopowych uk ladach biomolekularnych ([16]).

3. Udok ladnianie eksperymentalnych struktur uk ladów biomolekularnych ([16]).
Jako przyk lad struktury uzyskanej metodami (2) i (3) prof. Lesyng
prezentuje wynik pracy prof. McCammona opublikowanej w Science w 1994
([17]) i na konkretnym przyk ladzie omawia pu lapki metodologiczne w jakie
można wpaść modeluj ↪ac tego typu struktury ([18], [19])
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4. Mechanika i dynamika molekularna bardzo dużych uk ladów biomolekularnych
([20]).

5. Bioinformatyka ([20], [21], [22], [23], [24], [25], [26], [27], [28], [29]).
Na przyk ladzie drzewa ludzkich kinaz bia lkowych prof. Lesyng omawia
zastosowanie bioinformatyki w badaniach struktur uk ladów bia lkowych w
tym możliwości ich wykorzystania do projektowania leków.

• Wyk lady na zaproszenie ([30])

• Edukacja i uwagi końcowe ([31])
Ostatni punkt prezentacji zosta l bardzo rozbudowany w dyskusji nad
sprawozdaniem.

DYSKUSJA

Prof. Bartelski - pytanie o struktur ↪e zatrudnienia w ICM.

Prof. Niezgódka - s ↪a trudności z przypisaniem ludzi do projektów bo si ↪e nak ladaj ↪a,
jest 10 etatów naukowych, 8 administracyjnych, 15 w KDM, 6 w sieci lokalnej, 10 w sieci
uniwersyteckiej, 5-7 w BWN. Sieć uniwersytecka ma wydzielony budżet.

Prof. Piela nawi ↪aza l do ostatniego konkursu CASP, w którym czo lowe miejsca zaj ↪eli
Polacy, a Krzysztof Ginalski z ICM wygra l w kilku kategoriach. Prof. Lesyng
przypomnia l polskie powi ↪azania z konkursem. Tematyk ↪a zaj ↪a l si ↪e Krzysztof Fidelis,
absolwent Zak ladu Biofizyki, magistrant prof. Lesynga. Do dr Fidelisa wyjecha l na staż
K. Ginalski i świetnie to potem wykorzysta l. W konkursach CASP na jednej z
czo lowych pozycji jest Adam Godzik, również absolwent biofizyki. To s ↪a te polskie linki
do CASPu i przyk lad pozytywnej interakcji ICM z innymi jednostkami uniwersyteckimi.

Prof. Lesyng, nawi ↪azuj ↪ac do zapowiadanej poprzednio potrzeby mówienia również o
sprawach, które nie id ↪a dobrze, poruszy l niski, jego zdaniem, poziom edukacji w ICM.
Ważne jest kto wyk lada, jak wyk lada i co wyk lada. Wyk lad prof. Lesynga z
bioinformatyki i modelowania biomolekularnego cieszy si ↪e duż ↪a popularności ↪a, choć jest
trudny, to taka szko la dla janczarów. Dużym powodzeniem ciesz ↪a si ↪e również wyk lady
Maćka Gellera. Wyk lady te s ↪a w programie specjalizacji biofizyka. Natomiast niektóre
wyk lady oferowane przez ICM padaj ↪a. Jest tajemnic ↪a poliszynela, że na wyk lad prof.
Niezgódka zg lasza si ↪e kilka osób a w końcu semestru zostaje jedna, bo wyk lady si ↪e nie
odbywaj ↪a.
Kolejn ↪a dziedzin ↪a, która leży w ICM, s ↪a badania materia lowe, za które prof. Niezgódka
by l od pocz ↪atku odpowiedzialny.
Zdaniem prof. Lesynga te podstawowe obowi ↪azki nie s ↪a przez prof. Niezgódk ↪e
realizowane. Kolejnym zaniedbaniem ze strony dyrektora jest niezg loszenie dydaktyki
ICM do katalogu Uniwersytetu. Prof. Lesyng swoje zaj ↪ecia zg losi l osobíscie w ostatniej
chwili.

Prof. Tiuryn pyta jak wygl ↪ada dydaktyka ICM, jakie jest jej status?
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Prof. Lesyng odpowiada, że bez wzgl ↪edu na stron ↪e formaln ↪a obowi ↪azuje
odpowiedzialność za to co si ↪e robi.

Prof. Nowakowski przypomina, że gdy powstawa l ICM to nie by lo mowy o żadnej
dydaktyce i na ni ↪a nie ma żadnych środków. Wi ↪ec jak dydaktyka zacz ↪e la si ↪e na dobre to
trzeba t ↪e spraw ↪e redefiniować. W żadnym z centrów KDM nie ma dydaktyki.
Zaznaczaj ↪ac, że wi ↪ekszość ludzi robi dydaktyk ↪e w ICM spo lecznie, dr Geller podziela
zdanie prof. Nowakowskiego.

Prof. Rychter przypomina, że od pocz ↪atku kadencji Rady problem dydaktyki stawa l
cz ↪esto, towarzyszy l mu problem dziedziny nauki i nic si ↪e od poprzednich dyskusji nie
zmieni lo.

Prof. Koronacki stwierdza, że nie można powiedzieć, że nic si ↪e nie da zrobić w
sytuacji gdy ICM wpada w swego rodzaju kryzys. Zespó l Infrastruktury Informatycznej
KBN ma k lopot z ICM bo dzia lalność dydaktyczna, badania meteorologiczne czy
zatrudnienie dwóch profesorów, nie mog ↪a obci ↪ażać SPUB. Geniusz dyrekcji sprawi l, że
jakoś to bieg lo ale widać, że przestaje. Tam na zewn ↪atrz, maj ↪ac świadomość jak ważne
rzeczy dziej ↪a si ↪e w ICM, stan ↪elísmy przed ogromnym dylematem. Jest w ICM ogromny
potencja l, praca naukowa, pomoc Uniwersytetu nie wystarczy.

Nast ↪epnie dyskusja ponownie koncentruje si ↪e problemie dydaktyki. Prof. Piela
podkreśla jej znaczenie i przestrzega przed porównywaniem popularności wyk ladów
szczególnie nośnych tematycznie (modelowanie biomolekularne) z wyk ladem z analizy
matematycznej. Prof. Lesyng, nawi ↪azuj ↪ac do swoich doświadczeń z pracy w Radzie
G lównej Szkolnictwa Wyższego twierdzi, że można stworzyć nowy kierunek nauk
obliczeniowych, ale ktoś si ↪e musi tym zaj ↪ac a on chyba nie podj ↪a lby si ↪e tego przy
upadku dydaktyki w ICM. Celowość utworzenia nowego kierunku, mimo paranoicznej
biurokracji temu towarzysz ↪acej, widz ↪a prof. prof. Nowakowski i Zakrzewski, który
uważa, że kilka uczelni by loby tym zainteresowane. Może uruchomić inicjatyw ↪e by 5-7
uczelni w Polsce podj ↪e lo eksperymentalne studia z tej tematyki.

Przeciwny pogl ↪ad reprezentuje prof. Bia lynicki, który uważa, że coś nie musi być
nazwane by zaistnieć w nauce a nauki obliczeniowe by lyby specjalności ↪a ICM, który sam
nie udźwignie ci ↪eżaru utworzenia nowej dyscypliny nauki w Polsce i jest pytanie, czy
warto w to wk ladać wysi lek. Ponadto profesor uważa, że na świecie nie ma
wyodr ↪ebnionych nauk obliczeniowych, prof. prof. Lesyng i Niezgódka oponuj ↪a,
twierdz ↪ac, że s ↪a to Computational Sciences.

Zdaniem prof. Lesynga kierunkiem rozwoju dydaktyki w ICM mog loby być powi ↪azanie
poszczególnych dziedzin z wydzia lami, czemu mog laby towarzyszyć ścíslejsza integracja
w prowadzeniu badań naukowych. Ale żeby by ly badania, doktoraty, potrzebna jest
kadra naukowa a w ICM tytu l profesora ma tylko jedna osoba. Tego si ↪e nie da uprawiać
w pojedynk ↪e, wymaga to pracy w zespole.

Prof. Nowakowski mówi o możliwości (za zgod ↪a rektora) oferowania przez ICM
wyk ladów us lugowych.
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Prof. Niezgódka ustosunkowuje si ↪e do spraw poruszanych w dyskusji:

• Dydaktyka: w prezentacji lista szkoleń prowadzonych w 2004, cz ↪eść w kilku
edycjach, niektóre bardziej techniczne, inne z elementami naukowymi, widoczny
wysoki poziom obci ↪ażenia pracowników. Można zaoferować wydzia lom zaj ↪ecia
dydaktyczne, nie wymaga to zgody Rektora lecz decyzji dziekanów. Ale żeby
mówić o skonstruowaniu poważnego, spójnego zobowi ↪azania dydaktycznego trzeba
mieć dedykowanych do tego, przynajmniej cz ↪eściowo, pracowników, a mówienie o
tym bez wprowadzenia nowej kategorii zatrudnienia jest naiwności ↪a, jest
nieopowiedzialne, problem by l podejmowany i zawsze kończy l si ↪e na dyskusji o
finansach. Gdyby ICM mia l dostać z UW dotacj ↪e na dydaktyk ↪e to albo kosztem
konkretnych wydzia lów, albo UW wyst ↪epuje do MEN o dodacj ↪e dydaktyczn ↪a,
tylko na co?, na zaj ↪ecia interdyscyplinarne? Dydaktyka, przy ca lej swojej wielkiej
wartości jest na marginesie dzia lalności ICM i nie powinna przes laniać dyskusji o
dzia lalności w obszarach, w których ICM realizuje swoje zobowi ↪azania ze
znacznym nadmiarem.
Jeżeli ICM mia lby zaistnieć w sposób bardziej systematyczny w obszarze
dydaktycznym to, bez utworzenia nowej dziedziny nauk obliczeniowych, b ↪edzie to
zawsze modelowanie matematyczne i komputerowe w naukach biologicznych,
fizyce, środowisku, naukach inżynierskich, etc. Jeśli natomiast nie d ↪ażymy do
kszta lcenia w lasnych studentów od zera to można wchodzić w uk lady z wydzia lami
i takie dzia lania mog ↪a być w każdej chwili uruchomione. Taki uk lad funkcjonuje z
Mi ↪edzywydzia lowymi Studiami Ochrony Środowiska. Można to usystematyzować
tak, by studenci z różnych jednostek, w ramach swoich zobowi ↪azań czy to
regularnych czy z wyboru, mieli w ICM przedmioty zakwalifikowane do puli
wydzia lu, by lyby to zaj ↪ecia na poziomie zaawansowanym. Przygotowania do tego
typu dzia lalności od dawna si ↪e tocz ↪a i doprowadzi ly do kilku seminariów b ↪adź
innych zaj ↪eć. Ale dalszy rozwój nie jest możliwy przy obecnym sk ladzie
osobowym, którego nadrz ↪ednym obowi ↪azkiem jest zapewnienie użytkownikom z
ca lego kraju wsparcia w ramach programów szkoleniowych.

• Nauki materia lowe: Finansowanie z MNiI (jako grant badawczy) uzyska l
projekt z dziedziny nauk materia lowych, realizowany w ICM wspólnie z zespo lem z
Wydzia lu Inżynierii Materia lowej Politechniki Warszawskiej. Z tym też wydzia lem
zawarte jest sta le porozumienie o prowadzeniu zaj ↪eć z modelowania dla
doktorantów.

Prof. Bia lynicki uważa, że etaty naukowe ostatnio przydzielone ICM przez Rektora
powinny być również etatami dydaktycznymi, by loby anomali ↪a by pracownik UW by l
pozbawiony kontaktu ze studentami i ogranicza l swoj ↪a dzia lalność tylko do badań
specjalistycznych. Droga jest prosta, nowe w ladze UW, Pani Rektor, powinny podj ↪ać
decyzj ↪e czy rzeczywíscie ICM funkcjonuje na wariackich papierach i żadne zasady, jeśli
chodzi o dydaktyk ↪e, nie obowi ↪azuj ↪a. W późniejszej wypowiedzi profesor proponuje
wy lonienie z Rady dwu-trzy osobowego zespo lu, który podj ↪a lby si ↪e przeprowadzenia
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rozmów z w ladzami na ten temat roli jak ↪a ICM powinien odgrywać, szczególnie w
dydaktyce uniwersyteckiej. Profesor uważa, że studenci, którzy przychodz ↪a na pierwszy
rok s ↪a cz ↪esto doskonale przygotowani do udzia lu w procesie dydaktycznym na wysokim
poziomie. (W dalszej cz ↪eści dyskusji prof. Niezgódka informuje, że etaty naukowe nie
maj ↪a zakazu dydaktyki, wr ↪ecz przeciwnie, kandydaci na nowe stanowiska naukowe byli
pytani o ofert ↪e edukacyjn ↪a.)

Jeśli chodzi o poruszany przez prof. Lesynga problem dziedzin nauki, które leż ↪a w ICM,
to zdaniem prof. Bia lynickiego należy je zostawić, skupić si ↪e na tym co dzia la dobrze a
nie próbować wskrzeszać trupa. Robienie wszystkiego w ICM nie ma sensu, bo nie
starczy na to potencja lu intelektualnego i osobowego. Widać, że jest to bardzo ma ly
zespó l, wi ↪ekszość ludzi zajmuje si ↪e dzia lalności ↪a us lugow ↪a, etatów naukowych dot ↪ad w
ogóle nie by lo w ca lości, by ly tylko szcz ↪atki etatów w osobach prof. Lesynga i dr Gellera
i na tym nie można oprzeć wielokierunkowego dzia lania. Prof. Niezgódka tworzenia
centrum inżynierii materia lowej nie udźwignie, b ↪ed ↪ac jednocześnie na ogó l nie tutaj
tylko na posiedzeniu w Brukseli, i trudno od niego tego wymagać. Zreszt ↪a nie jest to
dziedzina do uprawiania na UW, do tego s ↪a uczelnie techniczne.

W podj ↪etej na nowo dyskusji o dydaktyce prof. Zakrzewski zwraca uwag ↪e, że w
sytuacji, gdy nie ma szans na pozyskanie dodatkowych funduszy, należy powi ↪azać
dydaktyk ↪e w ICM z dydaktyk ↪a innych wydzia lów. Dr Geller przypomina, że ta
dydaktyka i tak jest wykonywana spo lecznie. Zdaniem prof. Bia lynickiego
obowi ↪azkiem każdego pracownika naukowego jest dydaktyka i nie przesadza lby z t ↪a
prac ↪a spo leczn ↪a. Prof. Bartelski przekazuje informacj ↪e o istnieniu funduszu na
wyk lady, które wydzia ly wydzia lom mog ↪a wzajemnie świadczyć. Prof. Niezgódka jako
przyk lad trudności z jakimi boryka si ↪e dyrekcja ICM przypomina, że kontrole z NIK
wysuwa ly zastrzeżenia w zwi ↪azku z dydaktyk ↪a w ICM.

Prof. Różyczka proponuje: uznajemy, że ICM powinien prowadzić dydaktyk ↪e (a
powinien bo to ści ↪aga m lodych, zdolnych ludzi), należy odpowiedzieć na pytania dla
kogo i za co a nast ↪epnie wyznaczyć jedn ↪a osob ↪e odpowiedzialn ↪a.

Dyskusj ↪e zamyka prof. Nowakowski wezwaniem, by sprowadzić obrady do w laściwych
proporcji, ponieważ, jak dot ↪ad, zdominowa la je sprawa dydaktyki b ↪ed ↪acej marginaln ↪a
cz ↪eści ↪a dzia lalności ICM. Sprawozdanie wykazuje, że ICM generalnie swoj ↪a dzia lalność
statutow ↪a wykonuje, i choć przeżywa pewne trudności, przy ogromie zadań jakie
dyrekcja na siebie wzi ↪e la, wykonuje j ↪a nie najgorzej. Patrz ↪ac na ostatnie dwa lata
profesor ze smutkiem zauważy l ton jaki si ↪e pojawi l podczas posiedzeń Rady.

Prof. Lesyng podejmuje temat obliczeń realizowanych w ICM, w szczególności na
CRAY X1, który by l wykorzystany przez pierwszych 6 miesi ↪ecy tylko w 20%. Nie
przygotowalísmy si ↪e dostatecznie, by t ↪e maszyn ↪e odpowiednio wykorzystać, powody by ly
dwa, trudna maszyna i niewystarczaj ↪aca optymalizacja kodów. Optymalizacja kodów,
zdaniem prof. Lesynga, jest za trudna dla informatyka, specjalísci z różnych dziedzin
nauki którzy to robi ↪a, publikuj ↪a wyniki prac, w ICM ma prace z tej dziedziny dr Ba la,
prof. Lesyng i ich m lodzi wspó lpracownicy. Szko la tej parallelizacji wzi ↪e la si ↪e ze
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wspó lpracy z laboratorium prof. McCammona. Z chwil ↪a, kiedy odpowiedzialność za ten
model portowania przej ↪a l prof. Niezgódka i dr Rudnicki, nie ma ani jednej
opublikowanej pracy na temat zrównoleglania. W okresie gdy maszyna by la
uruchamiana dr Rudnicki, zamiast siedzieć na miejscu, by l w laboratorium prof.
Komorowskiego w Szwecji. Musimy o tych sprawach mówić, należa lo pogonić m lodzież
do roboty przez dzień i noc. Choć rzeczywíscie sprawa nie by la  latwa i nas przeros la.
Nast ↪epnie prof. Lesyng poddaje krytyce nadmierne nag laśnianie przez prof. Niezgódk ↪e
osi ↪agni ↪eć projektu Graduate College. Deklaruj ↪ac si ↪e jako gor ↪acy zwolennik tego
programu i b ↪ed ↪ac opiekunem jednego z doktorantów prof. Lesyng uważa, że obrona
dwóch prac doktorskich na tle np. Wydzia lów Fizyki czy Matematyki nie jest
osi ↪agni ↪eciem o którym si ↪e mówi gronie ludzi nauki. Arkadiusz Majka, doktorant dr
Wíslickiego, ma do doktoratu dwie publikacje, Franciszka Matheus, doktorantka prof.
Niezgódki nie ma żadnej opublikowanej pracy.
Przerywa prof. Bia lynicki uwag ↪a, że jest to sprawa cia la przed którym si ↪e ta obrona
odby la i nie można dezawuować decyzji samodzielnej jednostki naukowej, która tytu l
doktora nada la, nie jest to temat do dalszej dyskusji. Prof. Lesyng przyjmuje t ↪e
uwag ↪e ponownie akcentuj ↪ac, że absolutnie wspiera dzia lalność Graduate Collegu.

Prof. Bia lynicki przychyla si ↪e do wypowiedzi swojego przedmówcy (prof.
Nowakowskiego), że konflikt w ICM zrobi l si ↪e bardzo przykry i si ↪e rozhuśta l i apeluje do
obu stron by go nie eskalować. Prof. Nowakowski zaprasza do Gdańska na rozmowy
mediacyjne.

Kończ ↪ac dyskusj ↪e prof. Bia lynicki dodaje, że obaj panowie maj ↪a swoje zalety ale s ↪a one
ortogonalne. ICM z tak ogromn ↪a ilości ↪a zadań by nie funkcjonowa l gdyby nie
natarczywość prof. Niezgódki. Natomiast mocn ↪a stron ↪a prof. Lesynga jest jego dorobek
naukowy. Jeśli coś można zarzucić to zbyt szerok ↪a sfer ↪e dzia lalności, czego najlepszym
przyk ladem jest CRAY, o którym mówi l prof. Lesyng, i pewnie ma troch ↪e racji, może
nie należa lo go kupować jeśli nie by lo zapotrzebowania.

Prof. Niezgódka, prezentuj ↪ac wykres obci ↪ażenia CRAYX1 (po rozbudowie
CRAYX1e), informuje, że doprowadzenie do stanu obecnego, tj pe lnego obci ↪ażenia
maszyny, wymaga lo dużego wysi lku, że jest to ten typ maszyn, które najefektywniej
funkcjonuj ↪a przy obci ↪ażeniu nieprzekraczaj ↪acym 70%. Jest to jedna z nielicznych tego
typu maszyn na świecie, które s ↪a uruchomione w ośrodku akademickim, ca ly szereg
aplikacji uruchamialísmy sami i wywo luj ↪a one spore zainteresowanie w innych ośrodkach,
w których ta technologia jest w znacznie bardziej zaawansowanym stadium rozwoju.

Prof. Niezgódka uważa, że nie jest celowa polemika jeśli chodzi o stany emocjonalne i
różnice w punktach widzenia, choć s ↪a one cz ↪esto bardzo drastyczne. Istotne jest by
instytucja, która powsta la 11 lat temu spe lnia la swoj ↪a rol ↪e i by nie oceniać jej na
podstawie spraw osobowych a przez pryzmat dokonań. Jest istotne by w ICM powsta la
atmosfera sprzyjaj ↪aca nieskr ↪epowanemu rozwojowi naukowemu, realizowanemu przez
ludzi, którzy maj ↪a przysz lość w ICM, przez trzydziestolatków.

Prof. Kozakiewicz zg lasza wniosek formalny o zakończenie dyskusji i przyj ↪ecie
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sprawozdania.

Sprawozdanie zostaje przyj ↪ete w g losowaniu jawnym, 18 za, 1 wstrzymuj ↪acy si ↪e
(dyrektor ICM).

Ad.2.

Rozpoczynaj ↪ac dyskusj ↪e nad przygotowanym przez dyrektora dokumentem reguluj ↪acym
problem konfliktu interesów i konfliktu zobowi ↪azań na poziomie ICM prof. Bia lynicki
wyraża zdziwienie, że te dwie sprawy s ↪a przez w ladze uniwersyteckie  l ↪aczone i że jest to
oznaka indolencji w ladz. Konflikt zobowi ↪azań nie jest spraw ↪a wymagaj ↪ac ↪a ogólnych
ustaleń i powinien być rozstrzygany na poziomie pracownik - kierownictwo. Natomiast
konflikt interesów jest spraw ↪a dotkliw ↪a szczególnie w takiej placówce jak ICM, gdzie
zastosowania wyników badań mog ↪a mieć różnego rodzaju finansowe skutki i dyskusja
jest konieczna. W dostaczonym materiale jest propozycja podej́scia do konfliktu
interesów w ICM, pracownik b ↪edzie zobowi ↪azany powiadomić dyrekcj ↪e o możliwości
zaistnienia konfliktu interesów i w drodze negocjacji nast ↪api rozstrzygni ↪ecie sprawy.

Prof. Grabski - konflikt interesów to bardzo ważny problem i ten kawa lek o którym
dyskutujemy to ziarenko ogromnego  lańcucha si ↪egaj ↪acego bardzo daleko i bardzo
boleśnie. Konflikt zobowi ↪azań jest zwi ↪azany z niewykonywaniem przez pracownika
powierzonych mu obowi ↪azków w sytuacji, gdy świadczy zobowi ↪azania na rzecz innego
pracodawcy. Konflikt interesów jest osobnym zagadnieniem i by trwale je rozwi ↪azać
konieczne jest:

• Uświadomienie ludziom co to jest konflikt interesów.
W Ameryce instytucje naukowe opracowuj ↪a w lasne kodeksy, w których
szczegó lowo definiuj ↪a podstawowe formu lki z ogólnych zasad konfliktu interesów, w
zależności od w lasnych potrzeb. Każdy pracownik musi wiedzieć co to jest grzech.

• Ujawnienie przez uświadomionego pracownika sprawy w momencie gdy
pojawiaj ↪a si ↪e u niego w ↪atpliwości.

• Rozstrzygni ↪ecie przez odpowiednie cia lo w jednostce czy ten, przeczuwany przez
pracownika konflikt interesów, jest autentycznym konfliktem czy też nie ma
znaczenia.

Wymagane też jest, proponowane w dokumencie, sk ladanie oświadczeń, że podejmuj ↪ac
si ↪e czegoś nie wchodz ↪e w konflikt interesów. W amerykańskich pismach
farmaceutycznych i medycznych każdy autor musi napisać, że nie ma żadnych zwi ↪azków
finansowych czy innych z firm ↪a, która finansowa la badania. Nast ↪epstwa ujawnionego
konfliktu interesów mog ↪a być różne, dyscyplinarne czy inne.
Konflikt interesów jest w tej chwili jednym z najwi ↪ekszych problemów dzia lania systemu
nauki szczególnie tam, gdzie nast ↪epuje styk nauki z pieni ↪edzmi, dotyczy to przemys lu
farmaceutycznego, medycznego i innych.
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Prof. T. Żylicz - w pracach komisji senackiej d/s konfliktu interesów w której
uczestniczy lem w ↪atpliwości budzi lo postawienie sprawy czy komisja ma si ↪e interesować
faktycznym konfliktem interesów czy możliwości ↪a jego zaistnienia. Dla cz lonków komisji
by lo oczywiste, że ustala si ↪e możliwości zaistnienia konfliktu interesów, bez zak ladania,
że on nast ↪api. Jest to tylko wskazanie na sytuacj ↪e, która może być dla obydwu stron
niezr ↪eczna, jeśli nie zostanie dostatecznie wcześnie ujawniona. Ani kodeks ani komisja
nie chce o tym przes ↪adzać. Jest to problem profilaktyki.

Prof. Niezgódka - stwierdzenie że nie ma konfliktu interesów nie wymaga żadnego
dalszego dzia lania. Z instrukcji wype lniania proponowanego oświadczenia nie wynika, że
jego z lożenie jest obowi ↪azkowe, bo to wymaga loby ustalenie czy na lożenie takiego
obowi ↪azku jest zgodne z prawem. Wyst ↪epuje jeden g l ↪eboki problem mianowicie kwestia
określenia i wskazania jaki jest zakres typowych sytuacji które s ↪a niewskazane i mog ↪a
prowadzić do konfliktu interesów. Tego rodzaju katalog, który jest za l ↪acznikiem do do
oświadczenia, jest bardzo istotny bo wskazuje sytuacje negatywne. I na koniec
najważniejsze - otóż jakiekolwiek b ↪ed ↪a rozwi ↪azania czy zapisy to w sytuacji dobrej woli
s ↪a one ma lo istotne. Jest to dzia lanie obliczone na uk lad pozytywny. W uk ladzie
negatywnym, przy inteligentnym dzia laniu, sytuacji faktycznego konfliktu interesów nie
zapobiegnie si ↪e bo zawsze można obej́sć zapisy wykorzystuj ↪ac niedok ladność
sformu lowaniow ↪a. Najwyżej można potwierdzić konflikt post-factum.

Prof. Grabski - z prawnego punktu widzenia problem jest bardzo trudny bo konflikt
interesów bardzo rzadko jest ostro zarysowany. Na ogó l s ↪a to kwestie rozmyte, w
których si ↪e trudno poruszać. Przyk ladem definicja osoby bliskiej.

Prof. Niezgódka - prosi o stanowisko Rady w sprawie zaproponowanych zasad.

Prof. T. Żylicz - w przypadku sprawy konfliktu zobowi ↪azań wystarczy stwierdzenie o
jego zaistnieniu choć na niektórych uczelniach Rektor lub Kanclerz dla zasady ustala
liczb ↪e godzin do której pracownik może być zatrudniony poza uczelni ↪a.

Prof. Bia lynicki - ale to jest sprawa jakości wykonywanej pracy.

Prof. Lesyng stwierdza, że mu si ↪e te materia ly podobaj ↪a bo to jest dobry materia l,
należy tylko sprawdzić czy nie ma w nim sprzeczności z przysz l ↪a ustaw ↪a o szkolnictwie
wyższym. Uzyskuje odpowiedź, że nie można si ↪e odwo lywać do ustawy której nie ma.
Prof. Lesyng zwraca uwag ↪e, że nie jest powiedziane gdzie w sytuacji stwierdzenia
konfliktu pracownik ma si ↪e odwo lać. Prof. Bia lynicki odpowiada, że jest zapis o
ustanowieniu instancji odwo lawczej.
Na wniosek Przewodnicz ↪acego Rada przyjmuje dokument do akceptacji i uznaje
celowość wprowadzenia zawartych w nim norm. Dyrekcja zostaje zobowi ↪azana do
przeprowadzenia wśród pracowników szerokiej akcji wyjaśniaj ↪acej, co to jest konflikt
interesów.

Na zakończenie obrad dr Geller zg lasza wniosek o zapraszanie na posiedzenia Rady
samodzielnych pracowników ICM nie wchodz ↪acych w sk lad Rady. Przewodnicz ↪acy
przychyla si ↪e do tego wniosku.
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